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O B Č I M  ŠOŠTANJ  
IMA STATUT!

vet občine Šoštanj je 18. maja 19% s štirinajstim glasovi za in štir
imi proti, ob odsotnosti dveh članov sveta, sprejel predlog stafuta 
Občine Šoštanj.

Poučenim najbrž ni potrebno poudarjati, kako pomembno je, da 
je Svet občine Šoštanj, kljub ostremu nasprotovanju manjšine in 

vrsti poizkusov, da bi izločili tri glasove članov strank slovenske pomladi v svetu 
občine še pred sprejemanjem predloga statuta, temeljni akt občine vendarle spravil 
pod streho. Od tu naprej so sedaj vrata odprta, predvsem pa se bomo veliko lažje 
pripravljali na pričakujočo delitveno bilanco bivše občine Velenje.

Zato je prav. da ponatisnemo nekaj misli župana dr. Bogdana Meniha, ki jih je tik 
pred glasovanjem namenil članom Sveta občine Šoštanj.

Vse stvari morajo biti urejene po vrsti in je najprej treba sprejeti statut, da bo 
možno ustanoviti upravo občine in v njej zaposliti ljudi ter pričeti delati tisto, kar 
od nas pričakujejo in kar moramo narediti, da se bo občina Šoštanj postavila na 
svoje noge.
Statut smo pripravljali tri mesece in ga na široko predstavili ter obravnavali preko 
120 pripomb, od katerih jih je več kot osemdeset upoštevanih.
Najbolj sporno zadevo, status krajevnih skupnosti smo uredili tako, da krajevnim 
skupnostim ostanejo praktično vse pristojnosti, razlika je le v tem, du po načelih 
lokalne reforme ne morejo imeti statusa kot prej.
Raznorazni pritiski na izpostavljene ljudi v občini, vključno z mano, so se stopnje
vali vse do današnjega dne. Nekaj je  bilo vmes ponudb za trgovanje, saj je mnogim 
jasno, da je potrebno za sprejem statuta 14 glasov članov Sveta občine. Toda statut, 
kot temeljni akt občine, je  preveč pomemben za nas vse, da bi se spuščali tako nizko 
in bi z njim trgovali ali pristajali na izsiljevanja. To je tako, kot da bi na državnem 
nivoju vodili politikansko trgovanje za sprejem ustave. To so dokumenti, ki jih je 
treba na široko uskladiti in naš statut je  tako pripravljen.
Prepuščeno je vam, gospa in gospodje svetniki, da po svoji vesti glasujete in izpol
nite obljubo, da se boste zavzemali za občino Šoštanj. Po sprejetju statuta pa vas 
čakajo aktivnosti v dveh smereh:
prvič formirati upravo občine in drugič sprejemanje proračuna. Ta dva pogoja 
morata biti izpolnjena, da bo občina normalno funkcionirala, tega pa ni mogoče 
korektno narediti pred statutom!

Zakonski rok za sprejem statuta je bil 30. april. V zakonu pa seveda ni sankcij, kaj 
se zgodi, če sta tuta ni. To je pač ocena, da bi v tem obdobju statuti morali biti spre
jeti, da bo lokalna reforma nemoteno potekla in bi občine lahko v tem letu normal
no zaživele.
Sankcij torej ni, posledice pa so:
občina brez statuta je samo gola črka na papirju in bolj, ko bi odlašali s statutom 
bolj se nam bo odmikala samostojna občina Šoštanj z gospodarji v Šoštanju. Zato 
sedaj, tik pred glasovanjem, trkam na vašo vest, da z vašo odločitvijo omogočite 
normalno delo občini, za kar so se ljudje večinsko odločili na lanskem referendumu 
za ustanovitev nove občine Šoštanj.

Š O Š T A N J

U v o d n i k
A bljubljamo, da se bomo v prihodnje 
I skušali držati odločitve uredniškega odb

i j  ora LISTA občine Šoštanj, da bo ta izha
jal vsak tretji četrtek v mesecu. Toda 

začetne težave nas še dajejo in tako smo tokrat 
teden dni v zamudi. Ce pa smo iskreni: s 
težkim pričakovanjem smo čakali na izid glaso
vanja o predlogu statuta Občine Šoštanj, ki ga 
je Svet občine opravil ravno na dan, ko bi 
moral iziti časopis, to je 18. maja. In z veseljem 
vam, spoštovane bralke in bralci, občanke in 
občani, danes sporočamo, da je Svet občine 
sprejel statut, za kar mu čestitamo, saj je to 
ravno tako pomembno, kot pozitivni izid refer
enduma ZA OBČINO ŠOŠTANJ; in ni lepšega 
darila občanom za obletnico referenduma kot 
sprejem temeljnega akta naše občine. Ta je 
pomemben tudi za ureditev izdajanja tega 
časopisa, saj je v statutu zakoličeno in urejeno 
tudi to vprašanje.
Prav presenečeni smo, ko preštevamo dogod
ke, ki se vrstijo v naši občini in tiste, katerih se 
aktivno in pasivno udeležujejo naši občani 
širom domovine. Tem dogodkom namenjamo 
največ pozornosti in smo zato obseg LISTA 
povečali na osem strani. Tako nam časopisa ne

bo več treba tiskati na (pre)debelem papirju, s 
čimer odpade kritika naših velenjskih kolegov. 
Slovenski pregovor pravi, da na mladih svet 
stoji, zato v drugi številki časopisa na široko 
odpiramo vrata našim mladim sodelavcem, z 
upanjem, da bodo poslej z veseljem pisali v naš 
časopis, ki tako postaja tudi njihov.
Se bolj se veselimo naročnikov, katerih je že 
brez reklame preko 140. Dnevno povpraševan
je po časopisu nas utrjuje v prepričanju, da 
občina mora imeti svoje glasilo, v katerem ne 
bo manjkalo tudi kritičnih misli o sedanjosti. 
Kljub nekaterim poizkusom cenzure in disci
pliniranja upamo, da se bo rubrika BREZ 
ROKAVIC obdržala in bo odprta predvsem za 
vaše kritične misli in opozorila na poman
jkljivosti, seveda v dobri veri, da jih bodo pris
tojni skušali odpraviti.
Spoštovane občanke in občani! To je vaš 
časopis. Naročite se nanj, cena je minimalna, 
LIST pa vam bo omogočil celovit vpogled v 
delovanje naše nove občine. In pišite, pišite, 
bodite kritični, saj bomo samo tako s skupnimi 
močmi in s pravočasno izmenjavo informacij 
vrnili Šoštanju njegov nekdanji ugled in sijaj!
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OBLETNICA
REFERENDUMA

Teden dni p red  29. 
majem 1994 so se v 
bifeju in trgovini v 
G aberkah  pojavili 
letaki s kratk im  po

jasnilom, zakaj je potrebno glaso
vati ZA NOVO OBČINO ŠOŠTANJ.

Letak je  izdala t.i. Liga za novo 
občino Šoštanj z okolico in danes, 
leto dni po tem, lahko povemo, da 
je bila to delovna skupina, ki je 
bistveno vplivala na podpis spo
razum a strank  slovenske pomladi v 
jeseni 1994. Težko je  reči, koliko so 
letaki vplivali na izid referendum a 
v G aberkah, a dejstvo ostaja, da je 
v G aberkah  referendum  uspel z 
osmimi glasovi p rib itk a  in tako 
preprečil nam ere, da bi bile danes 
G aberke in Ravne sestavna dela 
Mestne občine Velenje. Zato so 
gpvorice, češ da se bodo G aberke in 
Ravne priključile Velenju, ki jih 
med ljudi trosijo tisti, ki se ne m ore
jo  sp rijazn iti z dejstvom , da so

stranke slovenske pomladi v Občini 
Šoštanj resno prevzele oblast, iz 
tr te  zvite. V Ravnah je  referendum  
res prinesel sto glasov več proti kot 
za novo občino Šoštanj, vendar 
brez ponovnega referendum a v Ga
berkah o tem sploh ni mogoče raz
pravljati.
Kot že večkrat poudarjeno, pa je 
referendum  na celotnem območju 
sedanje občine, predvsem po zaslu
gi k ra janov  Šoštan ja, uspel in 
občina je bila ustanovljena z za
konom Državnega zbora Republike 
Slovenije.

Zato bo vodstvo občine Šoštanj 
skupaj z dnevom  državnosti v 
soboto 2 4 . jun ija  pripravilo  p ro 
slavo tudi v čast 1. obletnice re 
fe rendum a, v zahvalo vsem  tistim , 
ki so dali glas za občino Šoštanj. 
O b tej priložnosti bom o prvič 
svečano razvili občinsko zastavo.

Vabljeni!

TOPOLŠICA 1 9 4 5
5 0 - le tn ic a  p odp isa  n em šk e k ap itu lacije

FOTO: PETER MARINŠEK

V Topolšici je  9. m aja  1945 nem ški generalpolkovnik  A lexander L 'hr. poveljn ik  arm adne 
skupine E , podpisa l kap itu lac ijo  svojih enot. S tem  je  b ila  u ra d n o  končana druga svetovna 
vo jna na ozem ljih jugovzhodne E vrope. Spom in na to de jan je  Topolščani obudim o na k ra 
jevn i p ra zn ik , 9. m aja.
Letos, pol sto letja  po tem  dogodku, smo p raznovali v okv iru  d ržavn ih  p rired itev  ob petde
setletnici zmage nad  nacifašizm om . Svečanosti so se odvijale v zdraviliškem  p a rk u . N ajprej 
smo poslušali koncert šoštanjske godbe na  p ihala  Z arja . N ato je  župan  dr. Bogdan Menih 
o tvoril novo spom insko soho. Istočasno smo p red  spom enik žrtvam  II. svetovne vojne, ki je  
lokalnega zn ača ja , položili venec. Po  o sredn ji p roslav i, ki jo  je  p renaša la  tud i slovenska 
televizija, se je  n eu rad n i del nadaljeva l ob spom inskem  kresu .
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TOKRAT SO O BJAVLJENI P R IS P E V K I IZ OSNOVNIH

ZAČETEK DELOVNEGA DNE NEKEGA OSMOŠOLCA
K o se zjutraj napravim iz vodoravne lege, skočim v hlače, se odpravim na WC žurko ter odhitim v šolo. Pred razredom zagledam Nino in Tanjo, ki si zopet sončita zobe. 

Slišim ostale punce, ki o dogodku, starem celo večnost, klepetajo, kot regljajo žahe pred dežjem. Spet bo poledica. V kotu se Marko baše s sladkarijami, obenem pa 
gleda kot bik v nova vrata v angleški zvezek. Kdo je oseba, ki prepisuje kot knjigovodja, piše pa kot Prešeren? Moj sosed, seveda.

V oči mi pade blazno resen dogodek. Zagledam Matevža, ki piha Nini na dušo. Ona mu z nasmehom odvrne: “Ja za kva me pa maš? Sitn si kot podrepna muha. Jest že mam 
avojo žrtev.”
Mimo prisopiha Matej, ki je kakor star “fjakarski” zapravljivček že.navsezgodaj obletal vse trgovine. Iz stranišča se vije cigaretni dim: “Aha, Turki so spet na delu.” 
Ostali zaspano sanjarijo o dobrih, starih časih, ko besede šola še niso poznali.

0 0  22 0  -  LETNICI SOLSTVA
S ola, v mesecu aprilu je po tvojih prostorih vel čisto poseben veter, veter otroške ustvarjalnosti. Po stenah plakati z miselni

mi vzorci in aplikacijami^ urejeni kotički, v njih pa razstavljeni otroški izdelki, zbrani predmeti, s katerimi so se učili dedki, 
babice, mamice, očetje. Človek je srečen, ko zagleda otroke, ki strmijo vate in premišljujejo, kaj jim bo prinesel nov dan. 

Pozdrav, topel nasmeh nam dasta navdih za nadaljnje delo. V trenutku so pozabljene vsakdanje skrbi,prepustimoo se igri in ust
varjalnosti. To ni igra za zabavo, temveč trdo delo.
Dejavnosti našega projekta so potekale po načrtu. Motivacija za tlelo se je iz dneva v dan stopnjevala. Učence je bilo treba vzpod
bujati in upoštevati njihove sposobnosti. Bili so manj neposredno vodeni kot pri klasičnem pouku. Samostojno so ustvatjali in 
dajali svoje pobude. Načrtovali so delo, svoj izdelek in tako dosegli zastavljene smotre. Uporabljali so drugačne vire znanja in 
si {»omagali z ustrezno literaturo. \ projektnem delu smo povezali učne vsebine iz več predmetov in si tako približali čas naših 
ptednikov. Takšen način dela je učence pritegnil, saj so delali v manjših skupinah, zanje pa so se odločali po svojem zanimanju. 
Cilj, da spoznamo življenje in vlogo šole v preteklosti, smo dosgli in v sklepni prireditvi tudi predstavili.
Prepričani smo, da se bomo prjektnega učnega dela še lotili. Na tak način bo tudi vez starši - učenci - učitelji trdnejša.
Se enkrat hvala vsem. ki ste nam pomagali pri izvedbi našega projekta z nasveti, idejami, razstavnimi predmeti ah kakorkoli 
sodelovali pri ustvarjanju.

Marija Praprotnik 
OŠ Bibe Rocka

MEDOBČINSKO TEKMOVANJE ZA SREBRNO VEGOVO PRIZNANJE
1 7  soboto, 22/4-1995, je na OŠ Karla 
l l  Destovnika Kajuha v Šoštanju 
I  potekalo 30. medobčinsko tek

movanje v znanju matematike za 
Srebrno Vegovo priznanje. Tekmovanja 
se je udeležilo 159 tekmovalcev iz 
devetih OŠ občin Velenje, Šmartno ob 
Paki in Šoštanj, ki so se v 120 minutnem 
reševanju nalog pomerili v znanju 
matematike v 6., 7. in 8. razredu. 
Srebrno Vegovo priznanje je doseglo v 
šestem razredu 19, v sedmem razredu 19 
in v osmem razredu 22 učencev, 
najboljši trije v posameznih razredih pa 
so prejeli še nagrade.
Z OŠ KDKajuha so na tem nivoju tek
movanja dosegli priznanje mladi matem
atiki: v šestem razredu Barbara Mazej, 
med sedmošolci Rok Kolar in Mitja 
Melanšek ter osmošolec Maksimilijan 
Jelenko.
Uspešni [»a so bili tudi tekmovalci z OS 
Bibe Roecka in sicer: v šestem razredu 
Denis Verhovnik in Jerneja Goličnik, v 
osmem razredu pa Anita Mašek in Matej 
Rožič.
Državnega tekmovanja za Zlato Vegovo 
priznanje, ki bo 20/5-1995 v Celju, pa se

v skladu s 25. členom Pravilnika o tek
movanju lahko udeležijo učenci sedmega 
in osmega razreda in sicer do 0,5% vseh 
učencev 7. razreda in do 1% vseh učen
cev 8. razreda v občini, kar za popula
cijo učencev v vseh treh občinah pomeni 
štiri sedmošolce in osem osmošolcev.
Med osmošolci se bo državnega tek
movanja za Zlato Vegovo priznanje

udeležil Maksimilijan Jelenko z OŠ 
Karla Destovnika Kajuha.
Prihodnje leto bodo šolska tekmovanja 
potekala po posameznih šolah v marcu. 
Tekmovanje za Srebrno Vegovo priznan
je bo izvedeno tretjo soboto v aprilu na 
OŠ Livada v Velenju.
Vsem, ki se bodo pomerili v reševanju 
zanimivih nalog in trenju matematičnih

orehov, že sedaj želimo veliko uspehov 
in veliko želje po pridobivanju novih 
znanj.

Vodja študijske skupine 
za matematiko 

Irena Rotovnik Aplinc

MLADI RAZISKOVALCI
P rvi koraki našega dela so se začeli pri obravnavi osnovnih pojmov o tleh (planet zemlja, nastanek in razvoj tal, pomen tal 

za človeka, zgradba tel).

Preko terenskega dela smo preučevali talne profile v gozdu in travniku, glavne tipe tal, sestavine tal ter izvajali kemijske 
in fizikalne analize.
Kvantitativno in kvalitativno smo proučili živali v opadu. Pri tem smo utrdili in poglobili znanje o živalih, si razširili znanje z 
novimi spoznanji ter se začeli uvajati v raziskovalno delo. Rezultati in ugotovitve pa bodo v pomoč raziskovalcem pri njihovem 
nadalnjem raziskovanju.

Naši učenci so sodelovali na razpisu gibanja Mladi raziskovalci za razvoj MO Velenje za nalogo:
Aktivne metode dela na primeru gozda in travnika
Avtorji: Petra Pevnik, Sandra Grofelnik, Helena Dobnik, Jožica Rihter, Tatjana Napotnik in Barbara Pirant 
Mentorici: Marica Rožič, pred. učiteljica, Danica Švare, pred. učiteljica 
Šola: OŠ Bibe Rocka Šoštanj

PREPOZNO SEM PRIŠLA DOMOV
Bil je lep pomladni dan, gore so še vedno bile prekrite s snežno odejo. V sončni svet
lobi se je videlo, kot da bi bili biseri, ki se sončijo pod žarki. S prijatelji smo 
občudovali to lepoto narave.
Sklenili smo, da bomo šli malo na sprehod. Stekla sem domov. Povedala sem, da 
grem s prijatelji k jezeru, in da se bom vrnila čez eno uro. Potem smo odšli. Tekali 
smo po travnikih in se veselili sonca. Občudovah smo cvetlice in namakali noge v 
vodo. Bili smo tako srečni, da smo na vse drugo pozabili. Ko sem se spomnila na uro, 
je bdo žo prepozno. Doma so me ošteli in od takrat naprej vedno pridem točno 
domov.

Tjaša Vrtačnik, 5.a

Z LETALOM NAD GABERKAMI
Bila je lepa sončna nedelja. Po kosilu smo se odločili, da gremo v Lajše. Ko smo prišli 
tja, nas je pričakalo hrumenje letal. Ogledali smo si jih. Odločili smo se, da poletimo 
nad našim krajem. Pilot nas je povabil v letalo. Potem smo poleteli nad Gaberke. Ko
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ÌOL KARLA DESTOVNIKA -  KAJUHA IN DIRE ROCKA
DAN ODPRTIH VRAT -  PROGRAM IN 1ZVEDRA

I I  letni delovni načrt šole smo že v začetku šolskega leta zapisali, da želimo sodelovanje med starši in šolo poglobiti. Staršem smo zato ponudili možnost, da se tudi letos oglasijo na 
I  DNEVU ODPRTIH VRAT SOLE in si tako neposredno ogledajo, kaj njihovi otroci pri pouku in interesnih dejavnostih počnejo.
I  Šolsko delo smo predstavili na številnih področjih, vključeni pa so bili prav vsi učenei.

Prvošolci so spregovorili o hišnih ljubljencih in jih tudi nekaj v živo pokazali. Na duhovit način so prikazali, kaj že vedo o naravi, in se oh lutkah govorno iyražali.
Drugošolci so se pogovarjali in pisali o nastajanju novega življenja pri rastlinah in živalih. Učili so se o delu na polju, rečevali rebuse, poročali o delu skupin, tekmovali v znanju matem
atike, plesali...
Tretješolci so uprizorili pravo gledališče in predstavili projekt POZDRAVLJENA POMLAD. Pripravili so tudi razstavo. • Učenci obeh četrtih razredov so v kvizu prikazali znanje v 
zvezi s svojo domovino. Zajete so bile teme iz vseh učnih Predmetov. Druga skupina pa je predstavila projekt OKOLJE s pomočjo video posnetkov, plakatov, fotografij, besedil, ki so 
jih sami sestavili. Izdelali bodo tudi glasilo. • Nekaj deklic prvega in drugega razreda je predstavilo. Kako poteka delo pri gimnastiki. Pokazale so veliko veselja in nadarjenosti. 
(Starši učencev od 1. Do 4. Razreda so se predstavitve udeležili v velikem številu, kar 87%.)
Učenei na predmetni stopnji so se razdelili v 16 skupin - delno po svojih interesih in sposobnodtih. • Skupina za tehnično vzgojo je s pomočjo zbirke FISCHER iydelovala konstrukci
je mostov, programator s semaforjem, buldožer in drugo. • V knižnici so pripravili kviz o delih Leopolda Suhodolčana, staršem pa so pokazali tudi delo z računalnikom v šolski knjižnici. 
• Računalniški krožek je prikazal delo z uporabnimi programi, izdelali pa so tudi šolski list KDK - NEWS. • Skupina sedmošolcev je predstavila delo s slovenskim pravopisom in slo
varjem. • Petošolci so raziskovali značilnosti nižinskih rek, dramatizirali odlomke iz Martina Krpana in Petra Klepca.
Zgodovinski krožek je pripravil razstavo plakatov, ki so nastali ob ogledu Kačnikove domačije. Razstavili so tudi nakaj starih knjig. Imajo še namen raziskati zgodovino naše šole. • 
Osmošolci so pri fiziki eksperimentalno preverjali OHMOV zakon, pri matematiki pa so se po skupinah pripravljali na eksterno preverjanje. • Šestošolci so v okviru biologije v živo 
predstavili različne vretenčarje: tropske ribe, žabe, slepce, ptiče in drugo. Drugi dve skupini pa sta se ubadali z angleščino: utrjevali so imena dni in mesecev ter datume, ob videu pre
verjali razumevanje besedila v angleškem jeziku, predstavili različne projekte o živalih, modi, svetovnih rekordih, šalah...
Skupina najboljših odbojkarjev, ki so se letos uvrstili v sam vrh slovenske mladinske odbojke, paje pri uri predstavila, kako poteka delo pri treningu odbojke.
(Starši učencev od 5. Do 8. Razreda so bili pri udeležbiskromnejši, le 40% jih je prišlo na DANM ODPRTIH VRAT ŠOLE.
Staršem je bila predstavitev všeč. Želijo si še več takih možnosti, da opazujejo svoje otroke pri šolskem delu. Mnogi so bili presenečeni nad znanjem otrok. Nekateri so izjavili, da so se 
tudi sami pri tem nekaj naučili. Pohvalili so tudi izgled učilnic in druge pripomočke, ki popestrijo delo.

Pomočnica ravnatelja 
Jožica Andrejc 

O.S. Karla Destovnika - Kajuha

V torek, 59.5.1995, popoldne, nekaj minut po 16. Uri, so se odprla vrata OŠ Karla Destaovnika Kajuha in zaželela dobrodošlico staršem. 
Organiziranih je bilo kar zajeten kupček dejavnosti, ena izmed teh je bil likovni krožek pod vodstom učiteljice Alenke Venišnik, pri 
katerem sem sodelovala tudi jaz. Delo je potekalo v skupinah: risanje (jaz sem risala portret), slikanje, kasiranje, grafično odtiskovanje 
in oblikovanje iz gline in papirja. Starši so si tako ogledah različne tehnike likovnega področja.
Prireditev se mi je zdela zanimiva, saj lahko na ta način gostje spoznajo našo šolo tudi od “zuna”i.

Barbara M azej, 6.b

Jaz in še dva moja sošolca smo bili pri tehniki. Tam smo sestavljali razne stroje (semaforje, dvigala, elektromagnetna stikala...) znane 
tehnične zbirke FISCHER. S sošolcem sva naredila elektromagnetnoa stikala in dvigalako. Kar smo naredili, smo potem predstavili 
staršem. Ko sem bil na vrsti, mi je malo zmanjkovalo besed, vendar nisem naredil kakšne večje napake.
Delo mi je bilo zelo všeč, vendar mi ni povsem ustrezalo, da je bilo popoldne.

Miha Skorenšek, 6.b

PESEM O MIRU

Vojne hude so.
Kako lahko se streljajo? 

Vem, da to zelo boli. 
Tudi mene to skrbi.

Vojne hude so. 
Zakaj bombe padajo? 

Kako to sploh prenesejo, 
da druge streljjo?

Vojne hude so.
Mir vsepovsod naj bo! 
Puške naj razpadejo, 
in naj vojn več ne bo!

Anja Plesnik in 
Mirjam Kolar, 4.b

BREZA DOLGOLASKA

Ob našem oknu 
breza lase češž si, 

veje dolge in košate 
padajo na deblo ji.

Ko zjutraj vstanem, 
k brezi pohitim, 

noben me ne ustavi, 
noben ne zadrži.

Ko zagledam jo, 
voščim dobro jutro ji, 

ona pa spet lase
češe si.

Jasna šumnik in Zorica Sekulič

MAMILA
Oh, ta mamila 

rada bi samoto napolnila, 
čas krajšala 

in vezi trgala.
Ko človek malo poskusi, 

si pravi, mus ni 
poslušati ljudi, ki govore, 

da to delati se ne sme. 
Kmalu zabrodi v težave, 
ki pa lahko so že prave, 
iz katerih priti se ne da, 

takšna je zadeva ta.
Potem pa “ubogi revček” govori, 
da želi nehati s strupom se igrati. 

A to ne gre kar tako, 
saj v težavah je zelo, 

pomagati nihče ne more, 
a “revček” čaka le do zore.

Melita Meše, 8.c

smo si ogledali, smo se odpeljali nad Velenje. Tam mi je bil všeč grad, jezero in 
Gorenje. Videli smo, kako je jezero veliko in onesnaženo. Hitro je minil čas. Potem 
smo se vračali nazaj proti Lajšam. Ko smo prispeli na pisto, smo se vsi oddahnili, Na 
koncu nam je še pilot razkazal letalo. Potem smo spili vsak en sok in se veselega srca 
odpeljali proti domu. Sklenili smo, da bomo še prišli v Lajše in poleteli nad našim 
krajem.

David Javornik, 6. a

MOJA MLADOST IN MOJ OČE
Bilo je lepo julijsko jutro. Mirno sem še dremuckal v postelji, ko sem slišal očota, da 
naj prideva z bratom k zajtrku. Po zajtrku naju je oče vprašal, če bi kdo odšel z njim 
v Družniirje. Takoj sem prikimal. Ko sva se odpeljala s traktorjem, sem se veselo 
smehljal. Ko sva prispela, me je oče vprašal, če bi poizkusd obračati seno. S strahom 
sem prikimal. Posadil me je na traktor in začel sem obračati. Skoraj pri koncu sem 
že bil, ko sem zaslišal ropotanje. Mislil sem, da streljajo za dan rudarjev. Videl sem 
očeta, ki je hitro tekel proti traktorju, zato sem ustavil. Prišel je do mene in me

vprašal, če sem slišal ropotanje. Pogledal sem zadnji gumi in videl, da je desna praz
na in brez ventilčka. Napeto sem premišljeval in ugotovil, da sem se vozil s prazno 
gumo. Poklicala sva domov, da naj pridejo po naju in prinesejo orodje za popravdo 
gume.
Dolgo v noč sem premišljeval, kako delovnega in skrbnega očeta imam.

Peter Apat, 6.a

PRAZNIČNO KOSILO
Bilo je lepo nedeljsko popoldne. Oče in mati sta se odločila, da bomo kosili v gostišču 
pri Kotniku. Odpravili smo se peš. Sprehod je bil dolg in malce dolgočasen, ko pa 
smo prišli v gostišče, nam je prijeten vonj po kosilu kar pregnal dolgočasnost. 
Namestili smo se na lesene stole, z mehkimi rumenimi blazinami. Na mizi je bil 
pogrnjen rumen prt, na njem pa je stala vaza s prekrasnim cvetjem. Bilo je lepo kot 
še nikoli. Prišel je natakar in prinesel kosilo, ki smo ga že v soboto naročili po tele
fonu. Kosilo je bilo izvrstno. Mama si je naročila še kavo, ati pa kozarec belega vina. 
Jaz pa sem si ogledovala umetniške slike, ki so visele na steni poleg naše mize. Okno

je bilo zagrnjeno z rumenimi zavesami, slišati še je bilo govorjenje ljudi in korake tis
tih, ki so se sprehajali sem ter tja po gostišču.
Ati je plačal kosilo, potem pa smo so podali na pot proti domu. Prišli smo utrujeni 
domov. Ta dan je bil res prijeten in želim si še več takih dni.

Aleksandra Zajc, 6.a

LEP SI, KRAJ MOJEGA OTROŠTVA
Skrito v gnezdecu, ki ga skrbno varujejo zeleni grički, leži mestece Šoštanj. Nad njim 
bdi kup kamenja, ki je bilo nekoč lep grad. Iz gnezdeca se dvigajo visoki stolpiči 
elektrarne in blokov, ki s številnimi okni opazujejo dogajanje v okolici. Med temi 
stolpiči so tudi zelene zaplate travnikov in dreves, v katerih se radi zadržujejo sivine 
naveličani prebivalci. Čeprav je mestece malo, je kar precej hrupno. Ljudje so malce 
zadržani in nezaupljivi do tujcev, a prijazni. V njihovih očeh se zrcalita toplina in 
prijaznost.
Čeprav majhen, si lep kraj mojoga otroštva.

Barbara Petek, 7.a



Leva s tra n , k ako r si je  v Sloveniji pač to stran  u trd ila  združena lista, v 
njej pa ljud je  prepoznajo  tud i LDS, je  v m inulem obdobju izvajala nev
erje tne  akcije samo z enim  ciljem. Z adržati ali še bolje, p reprečiti spre
jem  sta tu ta  občine Šoštanj. Ce je  ravnan je  združene liste povsem 
razum ljivo, saj so v sedaj že sprejetem  sta tu tu  vgrajeni tem elji za 
odpravo mnogih privilegijev predvsem  v K rajevni skupnosti Šoštanj, 
znano pa je , da je  na listi Zdržeme liste nastopil skoraj ves sedanji svet 
KS Šoštanj, pa ni povsem razum ljivo naspro tovanje  ge. P lam berger, ki 
ji sedaj ta sta tu t zagotavlja, da bo občina po zakonu m orala prevzeti 
sk rb  za njeno eksistenco. Toliko m anj je  razum ljivo ostro naspro tovan
je  spre jetju  sta tu ta  nestrankarskega kand ida ta  g. M arijana C iglerja, ki 
bi pač m oral vedeti, da je sta tu t tem eljni kam en za občino in se brez 
tega tud i on ne bi mogel tvorno vključevati v razvoj občine s svojimi ide
jam i. Se več. Na zadnji seji je  brez p rav ih  vsebinskih argum entov, (saj 
je  skoraj vse svoje am andam je p red  glasovanjem um aknil in je očitno 
šlo samo za m anever zavlačevanja in u tru ja n ja ) , nasprotoval spre jetju  
sta tu ta  nasprotoval tud i tako, da je  z m otenjem seje in polglasnim 
vpadanjem  v besedo drugih , neprestano provociral kolege v svetu z 
izjavam i kot: Rezm an vam bo vse zafu ra l, ali, saj bo vse šlo v Velenje 
ipd. N ekateri sicer trd ijo , da bodo s sprejetjem  sta tu ta  ogroženi neka
teri njegovi interesi v KS Šoštanj, vendar gre zgolj za špekulacijo, ki se 
vleče vse od ta k ra t, ko je na svoj novi avtomobil p ritrd il registrsko 
tablico z napisom CIGLER, sicer je pa takšne čenče sam zanikal v 
lokalnem časopisu še pred  volitvami v polemiki z g. Natkoin.
P rav  tako ni povsem jasno zakaj se je  g. K opušar tako zagrizeno gnal, 
da bi preprečil sprejem  sta tu ta . Nekateri trd ijo , da je  pač s svojimi 
koreninam i še vedno globoko v Šm artnem  ob Paki, k je r je bilo pred  ref
erendum u o novih občinah v obtoku geslo: Občina Velenje m ora ostati 
skupaj, če pa to ne ho uspelo, se n ikakor ne homo povezo vab s Šoštan
jem . Osebno pa menim , da gre v tem prim eru  vendar bolj za 
s trankarsko  disciplino, saj je sedaj že očitno, da LDS, ki ima v rokah  
vse niti lokalne reform e v državi, to vodi tako , da se bo vsak čas popol
noma zalomilo in tak rta  bo, k a r bo. Stanje bo prevzeto in LDS bo zopet 
po svoje lahko čarala  in pisala zakone, kakor ji ho ljubo, seveda v 
skladu s pričakujočim i volitvami v DZ prihodnje  leto. N esprejeti sta tu t 
pa lahko na priem r pom eni, da kdo v L jubljani ugotovi, da takšna 
občina pač ni izpolnila pogoje za delovanje!
Pri sprejem anju  sta tu ta  občine je  bila zelo zgovorna tudi odsotnost 
enega člana sveta z Liste za razvoj podeželja. Težko je  razum eti, kako 
si Lista za razvoj podeželja sploh razm išlja razvoj podeželja, če je 
občina, kot eden generatorjev za oblikovanje pogojev razvoja, bloki
ran a  brez temeljnega akta? Predvolilni m otor Uste g. Ivo Drev bo ned
vomno našel prim erne argum ente, zakaj je  ta lista za sta tu t zagotovila 
samo enega, namesto obeh glasov, nedvomno pa je  zelo dobro vedel da 
je  njihov en glas prem alo, kajti za spre jetje  sta tu ta  v občini Šoštanj je 
po trebno  14, ne 13 glasov. Tudi če je  šlo za staro  titovsko finto: malo tu, 
malo tam , je  tok ra tna  gesta le šla preveč v škodo občine, da bi jo  bilo 
mogoče spregledati. In se tako postavlja vprašan je  o iskrenosti podpore 
te liste, ki so jo njeni ak terji pred  volitvami dajali g. Menihu. Na prvem 
ovinku je  polovico te podpore nam reč padlo s kompozicije v očitni 
nam eri, da bi iztiril ves vlak!
Zato je  treba  na tem mestu povedati, da je eden redk ih , ki je v procesu 
p rip rav ljan ja  sta tu ta  deloval izjemno tvorno in korektno g. Rudi Satler 
iz dem okratične stranke upokojencev, saj je ravno njegov, štirinajsti 
glas od teh tal, da je  s ta tu t sp re je t. M odrost, bogate izkušnje in 
upoštevanje vrste pripom b so nekako odrinili pritlehne strankarske  
spotike leve stran i, ki jih  je  ta  nastavljala. A na žalost na vsako dobro 
delo pade tudi kaplja  pelina saj mi je  z ju tra j po sp re je tju  sta tu ta , v moji 
p isarn i g. M arajan V rtačnik z nesram no provokacijo , koliko da smo 
plačali g. Satlerju  za njegov glas, pokvaril celo dopoldne.
Ob zadovljstvu, da je  sta tu t sprejet in kakor je  p red  glasovanjem dejal 
župan: sedaj se bo lahko sprejel p ro račun  in uredila občinska uprava, 
ostaja velika sk rb , kdo je  v resnici vodil celo igro okoli zahteve za 
izredno sejo in izključitev pisca teh vrstic, Edija Vučina ter tudi dr. 
Meniha iz sveta še p red  glasovanjem o statu tu!? Očitno leva stran  noče 
častno p rizna ti poraz na volitvah lansko jesen. Zato je  p ričakovati, da 
bodo tud i sta tu t poslali na Ustavno sodišče, kot je  g. Srečko Meh poslal 
na Ustavno sodišče naš s ta tu ta rn i sklep in zraven zapisal, da Občina 
Šoštanj ogroža pravnoprem oženjske interese Mestne občine Velenje ... 
Vsemu navkljub  pa polni energije ostajam o optim isti in zaključim o s 
pa rafrazo  kom unistične čestitke, ki so jo  p red  prvim  m ajem Velenjčani 
pošiljali v Šoštanj: Po  petdese tih  letih  span ja  v okovih, se p rebujam o 
v p rav ico  in svobodo!

ČETRTEK, 25.5.1995

K U L T  U R A

JU BILE JN IM
Plodnih sedem  desetletij Viktorja Kojca

nani Šoštanjčan in 
vsestransko prizade
vni kulturnik Viktor 
Kojc je 13. marca slav
il sedemdesetletnico. 

Poznamo ga, kot “živi leksikon 
Šoštanja”; samo do njega smo stopili, če 
smo brskali po preteklosti Šoštanja in že 
smo prišli do iskanih podatkov. Viktor 
Kojc ohranja iz pripovedovanja, lastne
ga življenja in iz literature v svojem še 
docela jasnem spominu številne 
podatke; bodisi letnice, imena ali opise 
dogodkov, ki so mlajšim rodovom nez
nani, starejšim pa že ušli iz spomina. 
Gospod Kojc si je na svojem domu ust
varil bogat arhiv. Kot da ničesar, kar se 
je zadnja desetletja dogajalo v Šoštanju 
in bližnji okolici, ni ušlo njegovi prisot
nosti, zabeležki ali naročenemu 
fotografskemu posnetku. Najkrajše 
povedano: Viktor Kojc je bil nekdaj 
zaljubljen v svoj rojstni kraj in morali bi 
mu večkrat prisluhniti v njegovih 
nenehnih prizadevanjih, da hi bilo kul
turno mrtvilo v Šoštanju manjše.
Z dovoljenjem Iva Stropnika, domoz- 
nanca pri Kulturnem centru Ivana 
Napotnika Velenje, (ki našega rojaka 
dobro pozna, prav tako njegov arhiv, saj 
ga je pomagal sourejati), objavljamo z 
nekoliko zamude njegov biografski zapis 
- jubilejnico Viktorju Kojcu.

M.R.

***

Viktor Kojc, Šoštanjčan, rojen 13.

marca 1925, žganoslikar. Njegov oče 
Alojz Kojc je bil vrtnar in amaterski 
fotograf, 1. 1945 ga je aretirala OZNA in 
je bil najverjetneje ustreljen v poboju v 
Šoštanju; mati Marija, rojena Šip, je 
bila šivilija.
V Šoštanju končal 1. 1941 meščansko 
šolo, 1. 1944 pri mojstru lesne umetniške 
obrti Milanu Horvatu vajeniško in 1. 
1946 strokovno obrtno nadaljevalno 
šolo. Kasneje ob delu študiral peda
gogiko in psihologijo. V letih 1950-1956 
zaposlen v šoštanjskem LIK-u, bil leto 
dni tajnik Stanovanjske skupnosti 
Šoštanj, nato enajst let (1960-1971) 
likovni pedagog (1. 1960 na I. osn. šoli v 
Velenju, nato do upokojitve 1. 1972 na
II. osn. šoli v Šoštanju - Osnovna šola 
Bibe Roecka, kjer je leta 1963 ustanovil 
Napotnikovo galerijo, zbral zanjo veliko 
del eksponatov in bil vrsto let njen 
upravitelj).
Kot slikar-kipar samouk se je že pred II. 
sv. vojno vključil v takratno razgibano 
kulturno življenje domačega kraja, kjer 
je kasneje organiziral številne likovne 
razstave, predvsem pa pomagal priti v 
javnost številnim lokalnim amaterskim 
slikarjem; razstavljal je tudi sam, 
samostojno in skupinsko.
Kot amaterski likovni kritik je objavljal 
številne ocene (mdr. o Tinetu Kosu, Miri 
Pregelj, Majdi Kurnik, Aristidu 
Zorniku, Lojzetu Zavolovšku, Lojzetu 
Ojsteršku, Marjanu Vodišku, Antonu 
Hermanu, Veri Svetina, Venčeslavu 
Košenina idr.; največ je seveda spomin
skih zapisov o življenju in delu rojaka

Ivana Napotnika; izdelal tudi njegovo 
posmrtno masko.)
Nepregledno število njegovih pub
licističnih vrstic (o Musiju, Vošnjakovih, 
Hriberniku, Mayerjevih, Kajuhu, 
Trobejevih, itd), bodisi jubilejnic, 
srečanj z rojaki, nekrologov ah šoštan- 
jskih novic, je raztresenih po straneh 
Dela, Večera, Prosvetnega delavca, 
Novega tednika, Kmečkega glasa, 
Našega časa, Nedeljskega dnevnika, 
Usnarja, itd.
Je soavtor in urednik knjižice iMesto 
Šoštanj, Osnovna šola Bibe Roecka in 
Napotnikova galerija (1972), sodeloval 
pa je tudi v drugih publikacijah 
(Hotenja 1988,1990, idr.).
O toliko majhnih in velikih dogodkih

FOTO: ARHIV

svojega mesta je kaj zapisal, da bo to 
mesto tudi zaradi tega težje ušlo 
zgodovinski pozabi.
Za svoje delo je prejel Napotnikovo priz
nanje (Napotnikove nagrade, ki bi si jo 
vsekakor zaslužil, pa ni prejel) in 1. 1990 
Nagrado občine Velenje za življensko 
delo na področju kulture in prosvete. 
Svojevrstno obezujoča bo za urejevalca 
Kojčevevega arhiva tudi širšemu krogu 
manj znana korespodenea z znanimi 
slovenskimi kulturniki, slikarji, pisatelji 
in znanstveniki.
Odkar poznam gospoda Viktorja, se ga 
drži ime ivečni godrnjavem, a ker ga 
skoraj dobro poznam, je zmeraj igodrn- 
jal za kulturno rast svojega krajai, ki je 
navkljub zgodovini tukaj živečih velikih 
mož in žena postajal zmeraj bolj anoni
men in anemičen. Kot prijatelj šoštan- 
jske, velenjske in slovenske kulture, kot 
planinec in član številnih društvenih 
organizacij in nenazadnje, kot dragocen 
informator (z ohranjenim nepre
cenljivim domoznanskim gradivom - za 
prenekateri dogodek edini dokument ali 
stara fotografija mesta, za prenekatero 
življenje od rojstnega lista do 
obvarovanega nagrobnika ipd.) ohranja 
gospod Viktor Kojc v svojem srcu, med 
vsemi nami živimi, zagotovo največji 
spomin na preteklost Šoštanja. Takšnih 
ljudi nam je že skoraj zmanjkalo. Zato 
za njegovih sedemdeset let na zdravje 
njemu, ki ga hvalabogu še imamo.

(Povzeto iz biografske beležk Iva 
Stropnika, za kar se mu zahvaljujemo).

D U Š A  V J E K L U
R azstava d e l L jubom ira M elanška

» a je umetnost v naših krajih zelo prisotna, priča dogodek, ki se je odvijal 25. aprila v galeriji Vegrad. Ljubomir Melanšek iz Lokovice je tam prvič razstavd opus svo
jih skulptur iz železa.

V kulturnem programu je Šoštanjčanka Agata Šumnik - Zgonc odpela Verdijev Spev sužnjev, nato pa se je po uvodnem napovedniku razstava odprla za vse 
občudovalce umetnosti. Ljubomir Melanšek je s svojo ustvarjalnostjo vkomponiral toge elemente železnih odpadnih konstrukcij v izrazite skulpture življenjskih okostn
jakov, ki dajejo v svoji simetrični izdelanosti občutek živl
jenja in elastičnosti. Z natančno izdelavo in s svojim smis
lom za estetiko je uporabil za svoja dela različne oblike 
železnih materialov. Z varjenjem in smiselnim poliranjem 
ter lakiranjem so nastale svojevrstne stvaritve, ki v očeh 
občudovalca budijo domišljijo. Razstava zajema cikel pet
najstih del, ki so nastala v prvi fazi njegovega ustvarjanja.
Na začetku se je opredelil za klasično ustvarjalnost, v 
nadaljevanju pa napoveduje že bolj abstraktne poteze.
Razstava bo trajala do 31. maja, v mesecu juliju pa bo 
svoja dela prestavil v razstavne prostore Gorenja. Ce se bo 
našla možnost, bo poizkusil razstaviti še v Šoštanju, sicer 
pa se mu odpira široka pot uveljavljanja na umetniški 
ravni. Na ustvarjalnost Ljubomira Melanška smo lahko 
šoštanjski občani zelo ponosni, saj je nastala na domačih 
tleh in upam, da bomo to znali izkoristiti.

Peter Radoja

DOLGA TRADICIJA
A ktivn osti Š a lešk ega  o k teta
Lahko smo ponosni na LIST, pa četudi bo izhajal enkrat mesečno. Še z večjim veseljem ga bomo brali, če bo v njem res tisto, kar se tiče težko pričakovane občine Šoštanj. 
LIST smo s ponosom prebrali tudi člani Šaleškega okteta, ki kot veste, deluje že dobrih tridseset let tako v ožjem, kot širšem prostoru. Veseb bomo, če bo prostor v LISTU 
namenjen tudi nam. Trudili se bomo, da bomo javnost pravočasno obveščali o naši dejavnosti.
Trenutno prepeva v Šaleškem oktetu devet članov pod strokovnim vodstvom prof. Danice Pirečnik. To omenjam zaradi tega, ker so se širile govorice, da je oktet razpadel. 
Nazadnje naj navedem tudi nekaj nastopov v prvem kvartalu letos in sicer:
januar - trije kralji v Šoštanju in okolici • februar - modna revija MoZaMo v Ljubljani • marec - pevska revija v Velenju • aprd - petindvajsetletnica okteta Tosama v 
Domžalah, jubilejni koncert.



G o sto v a n je  m lad in sk ega  zb ora  T erp sich o re  iz V ienne
1 7  dneh od 7. od 10. aprila 1995 se je 
I /  pri nas mudila instrumentalno- 
I  pevska skupina Terpsichore s šol

skega zavoda Robin iz mesta Vienne v 
Franciji, ki je partnersko mesto Velenja. 
S tem obiskom so mladi Francozi vrnili 
glasbeni obisk svojim prijateljem iz me
šanega pevskega zbora Centra srednjih 
šol Velenje, ki so bili pred dvema letoma 
deležni njihovega gostoljubja v Vienne, 
kjer so imeli pod vodstvom dirigentke 
Danice Pirečnik dva koncerta. Poleg 
učencev in učiteljev CSS so francoskim 
gostom odprli svoje domove tudi pevci in 
sodelavci osnovne šole Livada iz Velenja. 
Več kot 60-članski francoski ansambel, 
ki ga vodi dirigent Bernard Labouyrie, 
ima dokaj nenavadno zasedbo. Pevce, ki 
so nekoliko mlajši od svojih slovenskih 
prijateljev, (najmlajši imajo komaj 10 
let) spremlja orkester blok flavt - od 
največjih, velikih skoraj 2 metra, preko 
srednjih in malih do najmanjših. 
Dirigent je za svoja nastopa izbral in 
priredil različne klasične, pa tudi 
novejše skladbe, večinoma sakralnega 
značaja.
Prvi, slavnostni koncert je bil 8. aprila v 
cerkvi Sv. Mihaela v Šoštanju. Oh števil
nih obiskovalcih, ki so napolnili cerkev, 
je bil prisoten tudi župan Šoštanja g. dr. 
Bogdan Menih s soprogo. Koncerta seje 
udeležila tudi gospa France de Carlo,

kulturni ataše pri francoski ambasadi v 
Ljubljani, ki je ob tej priložnosti prvič 
obiskala Šoštanj.
Francoski pevci so v nedeljo, 9. aprila, 
sodelovali tudi pri sveti maši v Gornjem 
Gradu, kar je bilo za vse še posebno lepo 
doživetje - s pravimi slovenskimi butari

cami in v prelepem gorskem okolju, kjer 
je noč pred tem bližnje hribe pobelil 
zadnji letošnji sneg. Po odličnem kosilu 
so se gostje podali na izlet v Postojnsko 
jamo, ki je navdušila tudi tiste, ki so še 
tik pred odhodom v Slovenijo oklevali, 
ne vedoč, kam se podajajo. Oh povratku

iz Postojne so si gostje ogledali še našo 
prestolnico - Ljubljano.
Simpatije in prijateljstva, stkana v teh 
nekaj dneh, so še eno pričevanje o tem, 
da za ljudi dobre volje ni ne zemljepis
nih ne jezikovnih pregrad.

S.K

F R A N C O Z I  N A  O B I S K I ) p iš im o  v m š  Ča s o p is
P red mano na mizi je časopis. Čisto nov je še in vonj po tiskanju me prijetno 

ščegeta v nos. Lepo je zložen in vsi vogali so še tesno skupaj. Odprem ga in se 
potopim med vrstice. Berem z zanimanjem, kajti v tem časopisu iščem utrip 

našega mesta, naše novo nastale občine Šoštanj. Strani so zapolnjene z voščilom za 
Veliko noč, referendumom... Ni veliko, ampak začetek je. In začeti je najtežje. 
Ugotoviti tisto pravo, kar sodi v lokalni časopis, najti prave zanimivosti, zadovoljiti 
različne okuse; res ni preprosto strniti na štiri strani življenja in delovanja nekega 
mesta in ljudi v njem. In tudi če ste ob prvem časopisu čutili, da hi lahko bilo v njem 
še veliko več, zakaj ne hi popestrili druge številke tudi vi. Vsak ima namreč svoje 
ideje, stališča, gledanja in probleme, zakaj jih ne bi razgrnili javno, mogoče zani
majo širši krog. Mislim, da je to izziv in pobuda in da je treba vzeti List občine 
Šoštanj za svojega, kakor smo vzeli za svojo občino Šoštanj.
Ce mene vprašate, sem bila najbolj vesela kulturnega kotička. Kultura pač ni v modi 
in oh vsakdanjem pehanju za drugimi dobrinami človek na žalost pozablja na svojo 
dušo. Pozablja, da nas je nekoč odlikovalo skupno druženje, prijateljstvo in pri
jazen nasmeh. Nasmeh ne stane nič pa si ga vendar preredko podarimo. Pa je ven
dar kultura nekaj, kar odlikuje človeka in mu daje pečat. In kljub časom, ko mate
rialne dobrine pomenijo več kot vse drugo, ko človek prej podstavi nogo, kot ponu
di roko, hi morali vedeti in drug drugega spomniti, da ljudje, ljudje smo pa čisto poz
abili biti.

JAZ

Jaz  nisem  to k a r  sem 
in  k a r  vidite.
In  nočem  nositi obleke, 
k i jo  imam  na  sebi, 
ne m aram  svojega obraza  
in nočem  im eti več takšn ih  las.

Milojka Komprej

Milojka Komprej

R ada bi b ila  to k a r  sem, 
am pak  sem pozabila  svoj jaz .

N iti ne vem k je , 
na  k a te ri posta ji je  ostal 
ko sem se jaz  odpeljala  dalje.

T U D I  G A S I L C I  P O J O  L e t o s  b r o n a s t i
X I. sreča n je  gasilsk ih  p ev sk ih  zb o ro v  S lo v en ije

olna dvorana kulturnega doma v Šoštanju je  v soboto, 6. maja 1995, gostila 14 pevskih zborov iz cele 
Slovenije. Pod skrbno organizatorsko roko lokoviških gasilcev so obiskovalci in izvajalci preživeli res 
čudovit večer ob poslušanju ubranega zborovskega petja. Za dobrodošlico jih  je  pred dvorano  
pričakala naša pihalna godba Zarja. Dvorana se je  za to priložnost ponašala z izredno sceno, ki jo  

je  s svojo umetniško roko ustvaril Jože Napotnik po zamisli Jožeta Miklavca.
V uvodnem pozdravnem  govoru je  predsednik organizacijskega odbora g. Tone 
Berložnik pozdravil vse prisotne, med njimi župana dr. Bogdana Meniha ter župana  
sosednje občine Šm artno ob Paki g. Iva R akuna, častnega predsednika GZS dr.
B ranka Božiča, predsednika GZS Ernesta Oerija, člana GZS Toneta Korena in 
druge goste.
M oderatorka S ta n ka  Grem ožnik je  najprej 
napovedala moški pevski zbor iz Šmartnega  
pri Slovenj Gradcu, sledili pa  so zbori iz 
Radoš, Bevc, Prevalj, Raven na Koroškem  
in Podbrda, ki je  posebej navdušil poslušalce 
s pesmijo Rada Simonitija Na 
Vipavskem. Nastopili so še zbori 
iz Lokrovca, Zreč, Šmihela pri 
Novem m estu, H ajdoš, M aribora,
Kozjega, ženski pevski zbor Turiška vas, k i je  lani 
pridobil naziv najboljšega ženskega pevskega zbora v 
Sloveniji.
V zaključni pesmi so gostitelji iz Lokovice pod vodstvom Zdravka  
Zupančiča odpeli rusko zborovsko Dvenasat razbojnikov ter Adriansko  
morje Simona Jenka. Posebej je  s solo petjem  navdušil izredni basist Ivo 
Atelšek. Na koncu so v dvorani zadoneli glasovi vseh nastopajočih s 
spremljavo pihalne godbe Zarja pod vodstvom gospodične Martine Volf 
ter Zdravka Zupančiča.
Lahko rečemo, da se je  ta dan v dvorani kulturnega doma odvijal 
prazn ik  amaterske pevske kulture, k i je  navdušil vse obiskovalce. Vse 
priznanje si zaslužijo prizadevni lokoviški gasilci, k i so, kot že velikokrat 
poprej, vzorno pripravili prijetni zborovski večer.
Na koncu so organizatorji podelili simbole petja , gasilske peteline, delo priznanega mojstra Valentina 
Heindla iz Šoštanja. Petelina velikana pa  so podelili gasilskemu muzeju Valenci, k jer bo na ogled obiskovalcem.

Mešani pevski zbor SVOBODA ŠOŠTANJ je dobitnik bronaste 
plakete mesta Maribora na državnem tekmovanju Naša pesem 1995

ePZ Svoboda Šoštanj je zbo
rovski sestav, ki je na temeljili 
Šoštanjske pevske tradicije, ki 

sega v leto 1919, vzniknil leta 1969. 
Zbor sestavlja v tej pevski sezoni 68 
pevk in pevcev, predvsem iz občine 
Šoštanj pa tudi iz sosednjih občin 
Šmartno ob Paki, Mozirje in Velenje. 
Skupina je izobrazbeno in starostno 
neverjetno heterogena, saj je najm 
lajša pevka stara 16 let, najstarejša 
pa 57. Združuje nas ljubezen do glas
be in petja. V petju se naši interesi 
poenotijo. P ripadnost zboru nam 
pomeni zelo veliko in nemalokdo nam 
zavida našo enotnost, složnost in p ri
jateljstvo.
V 25. letih obstoja, ta jubilej praznu
jemo letos, je zbor zamenjal le tri 
zborovodje, kar predstavlja vsaj v 
slovenskem m erilu rekord  redkih 
menjav. Ob ustanovitvi je bil 
zborovodja Julij Pačnik, nasledila ga 
je Danica P irečnik , sedanja 
zborovodkinja Anka Jazbec pa ga 
vodi trinajsto leto. Ko je zbor pre
vzela je dejala: iKo ne bom mogla 
dati zboru nič novega, kvalitetnej
šega, bom zbor prepustila drugemu.i 
Pevci smo zadovoljni, da ji še ni 
zmanjkalo idej, sposobnosti in znan
ja  ter upamo, da bo še dolgo tako. 
Svoje sposobnosti je ponovno, že 
osmič, preverjala 22. aprila na 14. 
tekmovanju slovenskih pevskih zbo
rov na prireditvi Naša pesem 1995.

Le-ta ostaja edino zborovsko d r
žavno tekmovanje. Nanj se lahko 
prijavijo zbori iz Slovenije in zame
jstva. Na tekmovanje se uvrsti največ 
25 zborov vseh vrst zasedb, ki se do
ločijo po predhodnih preverjanjih. 
Tekmovalni program je delno pred
pisan. Zbore ocenjuje strokovna ko
m isija, sestavljena iz priznanih  
slovenskih in tujih glasbenih strokov
njakov.
Na letošnjem tekmovanju je tekmo
valo v kategoriji mešanih zborov 18 
skupin, med njimi tudi priznane 
skupine kot so Ljubljanski madrigal
isti, Obala Koper in drugi. Ti sestavi 
so polprofesionalni, njihovi člani so 
notalno pismeni in praviloma solo- 
pevci in inštumentalisti.
Bronasto plaketo mesta M aribora, 
srebrna nam je ušla za borih 1,4 
točke od 100 možnih, si štejemo za 
čast in uspeh ob dejstvu, da smo

praviloma glasbeni analfabeti, da pa 
imamo srce in dušo, ki gori za petje 
in pevsko ustvarjanje. V letošnjem 
programu smo izvajali skladbo skla
datelja Igorja Štuhca, ki je bila po 
štiridesetih letih prvič izvajana. Ve
liko zadovoljstvo skladatelja in ob
činstva je poplačalo vse dolgotrajne 
vaje in naša odrekanja. Ponosni 
smo, da se uvrščamo med deset naj
boljših mešanih zborov v Sloveniji. 
Naši bodoči cilji so usm erjeni v 
ohran jan je  slovenske ljudske in 
umetne pesmi ter študij tuje litera
ture, s čimer bomo ponovno razvese
ljevali domače občinstvo, preko meje 
pa predstavili našo bogato kulturno 
zakladnico, Slovenijo in naš Šoštanj. 
Upamo, da bomo lahko še kdaj pono
vili Nizozemsko, Italijo , Avstrijo, 
Madžarsko in morda izpolnili tri leta 
staro povabilo iz Anglije.

Jožica Ferenc
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S P O R T  l i l  R E K R E A C I J A

PLANINSKO DRUŠTVO 
ŠOŠTANJ

R O K O M E T A Š I  S E  N E  D A J O
v

V eterani Š oštan ja  zm agali v Izo li

Aktivnosti PD ŠOŠTANJ v prvi polovici leta 1995

laninsko društvo je 
iz program a za leto 
1995 opravilo na
slednje izlete in akci

je: pohod na Osan-karico, Zdravju 
napro ti na Goro Oljko, K ulturni 
dnevi in Nočni pohod na Uršljo goro, 
Arničev pohod na Raduho, Matjažev 
pohod na Peco, Po trških poteh okoli 
Šoštanja, Po poteh XIV. divizije, po 
delu Haloške poti na Donačko goro, 
pohod Rastke-Travnik-Ljuhno. 25. 
marea smo izvedli občni zbor društva 
in pregledali preteklo delo ter si za
stavili nove cilje.
V soboto, 27. maja 1995, prirejam o 
izlet na Golico, ki se koplje v belini 
narcis. Cena izleta je 1000 SIT.

zahteven in je prim eren tako za 
mladino kot za starejše člane. 
Običajno je bilo za ta izlet veliko zan
im anja, zato vas prosimo, da se p ri
javite pravočasno. Prijavite se lahko 
v trgovini Lina in v društveni pisarni 
na Trgu bratov  M ravljak 3 vsak 
torek in petek od 17. - 19. ure. Tu 
lahko dobite vse informacije o delo
vanju društva in izletih.
Obveščamo vas tudi, da bo 10. junija 
vsakoletni pohod na ugasli vulkan 
Smrekovec. Avtobus ho peljal iz 
Velenja do Grebenška. Gas odhoda 
avtobusa bomo navedli na plakatih. 
Lep jdaninski pozdrav in nasvidenje 
na izletih!

Andrej Tamše, 
predsednik PD Šoštanj

Odhod avtobusa ho oh 6. uri izpred 
avtobusne postaje Šoštanj. Izlet ni

TURISTIČNO DRUŠTVO V 
POLETU!

petek. 28. aprila, je 
bilo v prostorih ga
silskega doma Šoš
tanj precej živahno. 

Turistično društvo Šoštanj je namreč 
priredilo že dolgo pričakovani občni 
zbor. Sklic le tega je bil namreč 
potreben za nadalnje delo društva v 
novi občini. Na dnevnem redu je bilo 
nekaj pomembnih točk. Med njimi 
izvolitev novega upravnega odbora, 
katerega člani so: predsednik Rajko 
Zaleznik, tehnični vodja Peter Ra- 
doja, tajnik Branko Valič, blagaj
ničarka K atarina M odrijan, ter Sre
čko Venišnik, Zdravko H eindl, 
Jožica Plešnik in Irena Kortnik kot 
člani nadzornega odbora. V poročilu 
predsednika in poznejših razpravah 
je bilo govora o prostorskih težavah, 
katerih rešitev je pogoj za široko zas
tavljeno delo. Pestijo jih finančni 
problemi, saj so doslej za vse p rired
itve in za svoje delovanje životarili le 
s sredstvi od sponzorjev in občasnih 
manjših dotacij krajevne skupnosti. 
Predsednik sveta občine Šoštanj g. 
Pečovnik je ob tem zagotovil, da se 
bo turistično društvo uvrstilo na sez
nam porabnikov občinskega p ro ra
čuna, saj so se njegovi člani s svojim 
delom v zadnjih  letih dokazali 
Šoštanjčanom kot neutrudni garači, 
ki so v kraj vrnili skoraj že pozab
ljeno turistično in zabavno življenje. 
Razprava se je razvijala tudi v smeri 
nadalnjega združevanja v Turistično 
zvezo Velenje. Člani društva so bili 
m nenja, da bi se le-ta po novem

imenovala Šaleška turistična zveza. 
V svojem planu za leto 1995 napove
dujejo v mesecu maju vključevanje 
pri urejanju trške poti, pomoč pri 
slovesnosti ob uradnem dvigu šoštan- 
jske zastave, julija bo društvo orga
niziralo razstavo skulptur Ljubomira 
Melanška v Kajuhovem domu (kar 
pa je še v dogovarjanju), julija so
deluje na srečanju objezerskih mest, 
ki bo v Velenju. Pripravljajo tudi 
turistični koledar z motivi Šoštanja 
ter informativno tablo. Zavzemali se 
bodo tudi za ureditev par-ka pri 
Kajuhovem spomeniku. Poizkušali 
ga bodo tudi poimenovati. P rip rav
ljajo se na Šoštanjsko noč, decembra 
pa bodo izvedli že tradicionalni spre
jem Miklavža. V sodelovanju z obči
no bodo pristopili k novoletni okra
sitvi mesta, v februarju  96 pa bodo 
ponovno organizirali Pusta šoštanj- 
skega, ki prerašča v prireditev šir
šega pomena. Člani društva imajo še 
veliko idej, kako oživeti k ra j, vendar 
je to v največji meri od posluha ob
čanov in sredstev, ki jih  bo za to na
menil proračun naše občine.
Na koncu so bili člani deležni vse 
pohvale za svoje nesebično delo, ki 
ga opravljajo zgolj ljubiteljsko, brez 
honorarjev in so kot takšni za zgled. 
Ob zaključku pa so si vsekakor po
šteno zaslužili skromno zakusko, ki 
so jo čudovito in domiselno pripravi
le članice in žene članov.
Turizem v naši občini torej ne bo 
zamrl.

Peter Radoja

P R I P I S  U R E D N I Š T V A
V prvi številki lista občine Šoštanj je  bila ob članku POSTPUST objavljena 
fotografija s pustnega karnevala v Šoštanju, ki je nastala v režiji Fotostudia 
E nrico  Šoštanj. Fotografija je bila pomotoma podpisana napačno. Avtorju g. 
Saliju Čuševiču se za napako opravičujemo.

V sklopu praznovanja 1. maja so 
se veterani RK Šoštanj udeležili
3. mednarodnega tu rn irja  v ro

kometu za Rodinov memorial v Izoli. 
Na njem je sodelovalo 5 ženskih in 10 
moških ekip iz Slovenije in Hrvaške. 
V predtekmovanju so premagali Za
gorje in Krmelj. Kot zmagovalci v 
svoji skupini so se v finalu pomerili s 
starim  rivalom, ekipo Branik 66, in

ga po borbeni igri premagali z re-zul- 
tatom 12:9. Igrali so: J. Hajsek, J. 
Javornik, M. Stvarnik, I. Vačovnik,
S. Vačovnik, D. Melanšek, I. Vajdi, 
A. Skok, M. Klemenčič, J. Silovšek, 
Rudi Lesjak, Robi Lesjak, A. Bla- 
gotinšek, posebej blestel pa je A. 
Skornšek. V končni razvrstitvi so 
naši veterani prejeli pokal za za
služeno osvojeno 1. mesto. Drugi je

bil Branika 66, tretje pa Zagorje. 
Veterani Šoštanja na podobnih tu r
n irjih  sodelujejo že vrsto let. Med 
njimi so se do osamosvojitve Slove
nije udeleževali tu rn irja  veteranov 
Jugoslavije v Umagu ob praznovanju
29. novembra. Leta 1993 je izolski 
klub Sport Maestral prvič organi
ziral sedaj že tradicionalni Rodinov 
memorial. Bartol Rodin je bil znan

prim orski športni zanesenjak, profe
sor telesne vzgoje, rokometni igralec 
in kasneje tudi trener.
Rezultati tu rn ir ja  kažejo dobro 
uigranost naših veteranov, ki so s 
svojo rutino kos vsakršnim nasprot
nikom. Ze na prvem turn irju  so osvo
jili 2. mesto, na drugem, 1. 1994, pa 
tretje.

Veterani Šoštanja

ODPRTO PRVENSTVO REPUBLIKE SLOVENIJE
V NAMIZNEM TENISU

D ruštvo upokojencev Šoštanj je 
22. aprila  v telovadnici OŠ 
KDKajuha organiziralo 3. od

prto prvenstvo republike Slovenije 
za upokojence in upokojenke v na
miznem tenisu. Posamezno je 29 
športnikov tekmovalo v dveh kate
gorijah: moški do 60 let in nad 60 let. 
Sedem tekmovalk pa je igralo v enot
ni starostni skupini. Tekmovale so 
tudi moške in mešane dvojice. Upo

kojenci so prišli iz Celja, Maribora, 
Ljubljane, Tržiča, Brežic, Mozirja, 
Velenja in Šoštanja.
Za športnike upokojence je n a j
važnejše sodelovanje, druženje in 
medsebojno spoznavanje, seveda pa 
ne gre zanemariti tekmovalnih rezul
tatov. V kategoriji moških do 60 let je 
v finalnem dvoboju za prvo mesto D. 
Stankovič (LJ-Beži-grad) premagal 
domačina T. Leberja. Tretji je bil S.

Naraglav (MB-Tabor). V kategoriji 
moških nad 60 let je bil najboljši J. 
Terkaj (LJ-Bežigrad), drugi V. Faš- 
mon (MB-Tabor), tretji pa T. Dimač 
(LJ-Siška). Med ženskmi je bila 
najboljša M. Orešič (MB-Tabor), 
druga M. Glavač, tretja pa B. Meža 
(obe Šoštanj). Najboljši moški par 
sta bila Terkaj/Stankovič (LJ-Be
žigrad), druga sta bila N ara- 
glav/Jurij (MB-Tabor), tre tja  pa

Kastelic/Leber (Šoštanj). P ri meša
nih dvojicah sta se v finalu pomerila 
domača para. Dvojica Kastelic/Meža 
je premagala par Leber/Glavač. Tre
tja sta bila Jurij/Orešič. Šoštanjčani 
so se izkazali z lepimi športnimi 
dosežki, hkrati pa so prejeli številne 
pohvale za izvrstno organizacijo.

U. M.

Vsako leto ob krajevnem prazniku,
9. m aju, se Topolščani odpravimo na 
pohod Od lipe do lipe. Slovenci smo 
si lipo izbrali za narodni simbol, saj 
številne lipe že stoletja kljubujejo 
viharjem nad slovenskimi domači
jami. Tudi Topolšica se ponaša s 
številnimi mogočnimi drevesi, še po
sebej pa velja omeniti Vodovnikovo 
lipo, ki je državni dendrološki spo
menik.

MeM

OD L I P E  
DO L I P E
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R O K A V I C

NAPAKE
IZPRETEKLOSTI

V edno zap o sta v ljen i d e li k ra jev n e  
sk u p n o sti Šoštanj
Pred leti so v KS Šoštanj - v Metlečah gradili toplovod. Egoizma je bilo pri tej 
gradnji več kot preveč. Hiša, ki jo vidimo na sliki, ni dobila priklopa na 
toplovod. Ali to pomeni, da ne bo nikoli priklopljena? Ali se je morda pred 
nedavnim mlada družina iz te hiše izselila tudi zato, ker v njej ni toplovoda, pri 
sosedih pa je?

Predsednik gradbenega odbora za izgradnjo toplovoda j e  v navezi s “strokovn
jakom ” iz Komunalnega podjetja ter samopašnežem iz Šoštanja zakoličil odnose 
v Metlečah in razmejil privilegije. Ali bo nova občinska oblast tudi tako 
trdosrčna, kot je  bila krajevna; bo s toplovodom poskrbela za take primere v 
krajevni skupnosti Šoštanj, kot je  ta v Metlečah? Bo tudi za Grilove posijal 
sonček, kakršen že dolgo greje'na Konovem in v Podkraju?
Najbrž je  samoumevno, da bi morali hiše v Šoštanju ogrevati prej kot drugod po 
Šaleški dolini. Tam okna na široko odprejo, da se ohladijo, če je  v stanovanju 
prevroče. Pri tem pa plačujejo od povprečne stanovanjske hiše za vse leto le 
50.000,00 SIT. V ta znesek so vštete vse komunalne storitve, od ogrevanja do 
odvoza odpadkov. Samo za ogrevanje približno enake hiše, kjer uporabljajo 
kurilno olje, bi morali npr. v Podkraju plačati najmanj enkrat več. Mogoče bi 
bilo smiselno za že zgrajeno toplovodno omrežje, predvsem v Velenju, dvigniti 
ceno ogrevanja in na ta račun dograditi sistem v Šoštanju, kjer se še vedno iz 
nekaterih hiš pozimi kadi dim izgorelega premoga!
Splošno znano je, da imajo skoraj v vseh najbolj zakotnih zaselkih rešene prob
leme s pitno vodo. Za eno od sosek v takoimenovani mestni krajevni skupnosti 
Šoštanj to ne velja. Čeprav poteka mimo hiš ob Primorski cesti več vodovodov, 
pomembnih za celo Šaleško dolino, so bili vsi izdelani tako, da individualnih hiš 
tu nanje ni mogoče priključiti. Zdaj bo lokalni vodovod zgrajen tudi poleg hiše 
na sliki, čeprav to najprej ni bilo predvideno. Sele na posredovanje našega nove
ga župana bo ta hiša v Šoštanju sedaj dobila vodo, doslej so si pomagali tudi z 
deževnico!

Gotovo se boste začudili, toda kar je res, je res. V krajevni skupnosti Šoštanj je 
na Primorski cesti pravi kmečki kolovoz. Odsek do te hiše ni bil nikoli deležen

kakršnekoli pozornosti zato, ker 
se po njej ni nikoli vozil kakšen 
predsednik krajevne skupnosti. 
Danes ob tej cesti živi mlada 
družina, ki bi si rada uredila 
dostop do hiše, pa se vodstvu kra
jevne skupnosti Šoštanj ni zdelo 
vredno niti odgovoriti na prošnjo. 
Prav tako so si v Metlečah Grilovi 
zelo prizadevali za asfaltno pre
vleko, toda veselje jim je krajevna 
oblast preprečila le 50 m pred nji
hovo hišo...

FrR

P E T D E S E T  L E T  K R I V I C
P ro sla v e , parad e in  p o k o jn in e  v drugi lu či

Vse dni smo poslu
šali, gledali in brali, 
kakšna bi m orala 

I biti proslava ob pet- 
i zmage nad fašizmom. 

Vse lepo in prav, če bi bilo vse tako, 
kot smo si zamišljali po osamosvojitvi 
Slovenije. Je pa daleč od tega in tr
dim, da je to vse skupaj eno samo 
veliko pretvarjanje  ter metanje pe
ska v oči, in to že z lopato.
Po štiridesetletnem delu to sam ob
čutim. Prva leta po vojni, ko je trajal 
delavnik 12 ur, sem delal kot monter 
v elektrarnah, pa danes ne dobim ni
ti 1000 DEM pokojnine. Kaj šele d ru 
gi upokojenci, ki imajo najnižje po
kojnine - sramota stoletja! Zmanjšati 
pokojnine za 1. maj? Sramota! Vsak 
čas lahko pričakujem o, da se bo 
sklad za pokojnine zrušil - druga sr
amota. Po drugi strani pa vemo tudi 
za tako visoke pokojnine, ki jih ra 
zen redkih izjem, prejemniki nika
kor ne morejo opravičiti. Takšne po
kojnine dobivajo ljudje, ki so kradli 
in živeli na veliki nogi po zaslugi ko
munizma - razni partijski sekretarji, 
da jih  ne naštevam, ker jih je preveč. 
Ti imajo tako vebke pokojnine, da 
jih ne morejo niti porabiti. Za takšna 
dejanja ne najdem pravih besed, po 
domače pa: svinjarija.
Po drugi strani vemo, da je najvišja 
dovoljena plača 700.000,00 SIT. O 
plačah poslancev smo tudi že veliko 
slišali... Za proslavo ob 50. obletnici

zmage nad fašizmom pa je država 
namenila 50 milijinov tolarjev. Ta de
nar bi raje dali za pokojnine tistim z 
najnižjimi prejemki.
Ce so proslave in parade res tako po
membne, potem si naj borci, organi
zatorji, dobijo svoje sponzorje. Mi
slim, da the ne m anjka. Dosti je gos
pode, ki se je do nedavna klicala s 
tovariši in tovarišicami, živijo na 
veliki nogi, ki pa so zelo malo dali za 
zamago nad fašizmom. Med njimi je 
dosti mladih, ki celo življenje ližejo 
med. V mislih imam razne Skoljče in 
Anderliče, ki bi se gotovo, če bi vla
dali zamorci, pobarvali s črno kre
mo, sicer je pa škoda papirja, da bi 
vse našteli.
Naj zaključim. Pravi borci, ki so bili 
v brigadah, so izmučeni, bolani; tem 
ni za parade. Veliko od njih je padlo. 
Svoja življenja so dali v prepričanju, 
da se borijo za bolj pravično ured
itev. Gotovo bi se obrnili v grobu, če 
bi videli, za kaj so morali umreti. Za
to prave borce spoštujem in cenim. 
To je samo bežen utrinek nad ne
pravično ureditvijo v Sloveniji. In 
vem, da v the razmišljanjih nisem 
osamljen. Zato pozivam vse sloven
ske voditelje in trkam  na njihovo 
vest, da omogočijo malim ljudem pre
živetje. Ne samo govoriti in proslav
ljati ter razmetavati denar ob sve
tovni sramoti, ki se ob proslavljanju 
zmage nad fašizmom dogaja v Bosni, 
Čečeniji, Turčiji, skratka na vseh ce

linah! Nekateri današnji voditelji 
niso nič boljši od Hitlerja ali Muso- 
linija. Kaj je danes z obljubo, ki je 
bila dana po zmagi nad fašizmom 
predpetdesetimi leti: “Nikoli več fa
šizma, nikoli več mučenja, nikoli več 
taborišč, nikoli več vojn!” .

P red kratkim  se je na občini 
Šoštanj zglasil občan, ki mu ni 
vseeno, kaj vse se razkrije, ko 

skopni sneg. Lajnanja o vsakovrstni 
kram i, ki nam pada ponoči v gozdove 
in potoke iz naših rok, je vsako pom
lad pred Veliko nočjo kar se da obilo. 
Tokrat je opozorilo veljalo, kot se je 
izrazil, tistim nemarnim ljudem, ki 
ne znajo ali nočejo poskrbeti za vsa
kovrstno mrhovino od povoženih 
mačk do poginulih domačih živali. 
Sam je pred nedavnim zakopal po
ginulega prašička, ki ga je tak nemar- 
než odvrgel kar v obcestni jarek  ob 
Šaleški magistrali. Prosil me je, naj 
vendarle potrkamo na vest ljudi, saj 
v teh primerih ne gre zgolj za estet
sko onesnaževanje okolja, ampak za 
zdravju nevarno početje, saj je tako 
odvržena in gnijoča mrhovina vir 
raznoraznih okužb!
Po tej poti ponovno pozivamo vse, ki 
bi jih kdaj zamikalo odvreči takšno 
ali drugačno mrhovino, poginule do-

Ena sama velika svetovna laž. Name
sto proslavljanja je bolje, da ohrani
mo spomin vsak po svoje za svoje 
najdražje. Ne glede, na kateri strani 
so bili. A to je že druga zgodba.

Ivan Ojstršek

mače živali ali drobovino od na črno 
poklanih govedi ipd, da te stvari 
spravijo tako, kot je pri Slovencih že 
stoletja znano. Takšne stvari je po
trebno zakopati v primerno globino 
in ni slabo, če se mrhovina pred za
sutjem potrosi z apnom! To pač terja 
nekoliko truda, a verjemite, ni kaj 
hujšega, kot če v prijetnem nedelj
skem sprehodu v gozdu naletite na 
razpadajočo mrhovino ali če vam ri
biški trnek zapne v vodo odvrženo 
drobovino. Na žalost ne eno ne drugo 
ni redek pojav!
Tistim s slabimi želodci se opraviču
jem, toda naše okolje se ne konča 
pred našim pragom in kot pravi lep 
rek: prirode nismo dobili v neizmer
no izkoriščanje, ampak jo  imamo na 
posojo od naših otrok. Ce je že nam 
vseeno, kaj se z naravo dogaja, jo 
čuvajmo tistim, ki jo bodo v bodo
čnosti rabili!

Peter Rezman

N E M A R N O S T

D R I S K  K M E T I J S K E G A  M I N I S T R A
začetku aprila je bil v Velenju 
kongres SKD. Ob tej priložnosti 
sta našo občino obiskala minis

ter za kmetijstvo dr. Jože Osterc in 
sekretar v kmetijskem minstrstvu g. 
Obal.
G. Obal je dopoldne obiskal nekatere 
kmetije, popoldne pa sta se skupaj z 
dr. Ostercem pogovarjala s kmeti. 
Dr. Osterc je poudaril, da je glavni 
problem  kmetijstva dejstvo, da je 
hrane preveč in ne premalo. Kljub 
temu je treba kmeta ohraniti, saj ima 
kmetijstvo poleg pridelovanja hrane

še zelo pomembno nalogo ohranjanja 
poseljene in obdelane krajine. S tra
tegija razvoja slovenskega kmetijstva 
predvideva, da bosta nosilec razvoja 
družinska km etija in ekosocialno 
kmetijstvo.

Pri nas so trenutno zelo aktualne 
subvencije za težje pogoje pridelo
vanja, saj morajo ljudje na teh po
dročjih več delati za enak rezultat in 
morajo biti tudi bolje plačani za več 
dela. Poudaril je, da mora vsaka 
kmetija na takem področju imeti do

datno dejavnost, saj sicer ne bo pre
živela.
Za usodo slovenskega kmetijstva je 
potrebna tudi dobra organiziranost 
zadrug, saj je naš kmet premajhen, 
da bi na trgu uspešno nastopal sam. 
Seveda pa gre tu za nam tuje, kla
sično zadružništvo, ki ne bo zaživelo, 
dokler bodo zadružniki in ljudje, za
posleni v zadrugah, razmišljali socia
listično.
Prejšnji sistem je kmetom vseskozi 
vsiljeval občutek m anjvrednosti, v 
kmečkem poklicu država ni videla

nobenih vrednot in jih tudi ni znala 
predstaviti prebivalcem. V šolah seje 
vedno govorilo: “ Ce se ne boš učil, 
boš kmet!” To pa ni nikoli držalo, saj 
je delo na kmetiji, če naj bo zares 
strokovno, bistveno zahtevnejše kot 
delo v tovarnah.

Slovence je treba kar naprej osveš
čati in jim pripovedovati o vrednotah 
kmečkega poklica in o nalogah, ki jih 
opravlja kmetijstvo.

Spela Menih

K M EČK EM U  ST A N E  GRE P R IZ N A N J E
Kmet opravlja naj
produktivnejše delo, 
ki ga svet pozna - je 
bila uvodna ugotovi

tev našega ministra za kmetijstvo dr. 
Osterca na Gomilskem sredi Savinj
ske doline na Belo nedeljo, ob priliki 
ustanovitve Slovenskega kmečkega 
gibanja p ri Slovenskih krščanskih 
demokratih. Stotridesetim zbranim 
kmetom, delegatom iz vse Slovenije, 
so spregovorih še g. Lojze Petrle, g. 
Ivan Oman in župan občine Žalec 
prof. Milan Dobnik. V obširni in 
poglobljeni razpravi so bili obravna
vani najbolj pereči problemi sloven

skega kmetijstva.
Pomembnejši povzetki iz razprave: 
Gre za ohranjanje kultivirane pokra
jine, za spoštovanje do zemlje, za 
skrb, da se zemlja ohrani v ekolo
škem pogledu zdrava tudi našim za
namcem. Da smo mi prejeli zdravo 
zemljo od naših prednikov, je p rip 
isati dejstvu, da je bilo spoštovanje 
gnoja temelj kmetovanja.
Noben drug poklic ni tako kreativen, 
kot je lahko kmečki. Naš kmet raz
iskuje odkar kmetuje, neprestano je 
prim oran razmišljati in računati. V 
rastlinski pridelavi se odloča na pod
lagi odziva rastline, proizvodnja

mleka je delikaten in razvejan pro
ces, druge kmetijske panoge prav ta
ko zahtevajo veliko znanja. 
Vključevanje v evropske gospodar
stvene procese je nujno za preživetje. 
Tudi avstrijski kmet se je bal vstopa 
v evropsko skupnost, vendar velja 
enako tudi za nas; če seštejemo dobre 
in slabe strani odločitve, je dobrih 
stvari več kot slabih. Res pa je, da je 
ob takem vključevanju povsod, in 
torej tudi pri nas, ravno kmetijstvo 
najbolj na udaru.
Kmetijsko zaščitno zakonodajo je 
minister Osterc predstavil v že spre
jetem delu, kakor tudi vse aktivnosti

v pripravi manjkajoče zaščitne za
konodaje, ki mora biti v času vstopa 
porok za preživetje našega kmeta v 
evropski konkurenci. V pogajanjih si 
je treba zagotoviti možnost lastne 
notranje zaščite domačega kmetijstva 
v obliki prelevmanov in subvencij- 
skih pravic.

Sama predstavitev tega programa pa 
je preobširna za strani lokalnega 
lista, zato sodi na strani strokovne 
literature, dasi pisec goji spoštovanje 
do celotne problematike.

Tone Tajnšek
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TOPOLŠICA 5 0  LET  
POZNEJE

O u red itv i sp o m in sk e  so h e  in  parka

l mirjeno naselje v zelenju, ki ga med drugim spoznamo po brezskrbno 
sprehajajočih se gostili termalnega zdraviliška, je pred dobrini tednom 
doživelo veliko predstavo.
Svečanost ob petdesetletnici nemške kapitulacije je torej bila (kakršna je 
pač bila) in s tem je bila naloga organizatorjev prireditve uspešno 
zaključena.
(.as, v katerem  je  operativni odbor vso zadevo izpeljal, je  resnično 
občudovanja vreden, saj se labko meri le z uspešnostjo nekdanjih “bo
rilk' delovnih akcij ob obiskih pomembnih voditeljev, ki so, še ne dolgo 
tega, prihajali v Velenje.

TOT. Kl VODI V DREVO"

Tradicija 'jurišev na zastavljeni cilj (rok) se s tem ohranja (zadnji podob
ni akciji smo bili priča na dan predvolilnega molka oh otvoritvi 
Cankarjeve ulice v Velenju). Takšna hitrost izvedbe določenega opravila 
pa ima običajno tudi svoje slabe strani. \  primeru topniške svečanosti so 
to posegi v park. ki so ga ob prelomu stolet ja uredili dunajski zdravniki, 
ko so postavljali temelje zdraviliški dejavnosti ltakrat so ga na Dunaju 
predstavljali pod imenom "W armbad Schönstein'j .
Široke peš poli iz betonskih plošč, ki so v parku ostale po končani 
svečanosti, so v veliki meri preoblikovale park. \li so poti speljane

ustrezno, so mogoče preširoke, je izbran
prim eren m aterial m ali j r  izvedba

•PARK. i m  POPROSI. Ul

dovolj kvalitetna, so sicer vprašanja, ki 
se postav Ijajo sama od sebe. Odgovori pa 
pravzaprav, dokler za poti niso izdana 
ustrezna dovoljenja, niso smiselni.

Brez ustreznih dovoljenj se je pričelo 
tudi urejanje sicer zanimivo zasnovane 
spominske sobe. katere otvoritev je bila 
na dan svečanosti. Tudi porušitev 
spomenika pred stavbo osnovne šole in 
postavitev novega v parku sta potekali 
na podoben način (hitro  in brez 
ustreznih dovoljenj). Za nameček pa sije  
"črno " gradbišče ogledal sam predsed
nik države.
Takšen način dela po načelu, da cilj 

(državna proslava) posvečuje sredstvo (gradnja brez dovoljenj), seveda 
skriva tudi svoje slabosti. Prav tako načelo je bilo, kot vemo. tipična 
značilnost režima, k ije  v Topolšici pred 51). leti kapituliral.

Pomenljiva je  tudi prim erjava dogodkov, ko je  prav v času brnenja 
gradbenih strojev v topolskem parku, v Velenju potekala otvoritev 
razstave natečajnih rešitev za velenjski "Sončni park". Razstava o ure
ditvi parka je  bila postav ljena v prostorih istega Kulturnega cen tra, ki 
je  koordiniral gradnjo v Topolšici. Izbira idej za ureditev parka preko 
natečajnih rešitev je seveda pravo nasprotje načinu urejanja, ki smo ga 
lahko opazovali v Topolšici.
\  prim erih, ko gre za poseganje v pros
tor. se uvrščam med zagovornike dobro 
premišljenih rešitev, ki se nato uskladijo 
skozi izdano ustrezno dovoljenje.
Zgovarjanje na pom anjkanje časa 
večinoma, posebej pa v tem prim eru, ne 
more uprav ičiti izvršenih dejanj. Tudi za 
svečanost, iu predvsem za posege v park 
v zvezi z njo, bi se organizator moral 
pravočasno pripraviti in dogovoriti. Ce 
malce cinično premislim, je bilo časa za 
pripravo na tak dogodek točno pol sto
letja.

Edi 1 U Č IM

C ER K EV  SV. F L O R IJ A N A  V F L O R JA N E
erkev  z imenom  Sv. F lo rijan a  se na tem  k ra ju  prvič  
om enja 1.1480. Stoji n a  nekdan jem  p ro s to ru  g radu  
K acenstein , ki je  bil po rušen  1. 1439. Po cerkvi je  
okoliško naselje dobilo ime F lo rjan  (do nekaj let nazaj je  

bil Sv. F lo rijan ).
V začetku  17. stol. je  bila cerkev onečaščena, verje tno  zarad i p re tep a  
ob kakšnem  cerkvenem  shodu. Zato je  ljub ljan sk i škof H ren  cerkev 
ponovno posvetil 1. 1612.
H renov  nasledn ik , škof Scarlich i, v svojem vizitacijskem  zap isn iku  iz 
1.1631 om enja, da je  v cerkvi en sam  o lta r, ki je posvečen Sv. F lo rijanu .
V d rug i polovici 17. stol. je  cerkev dobila sedanjo  zunan jo  obliko. Na 
podbo jih  glavnega vhoda je  letn ica 1669.
Cerkev je  precej p ro s to rn a , v p rezb ite riju  obokana, v lad ji pa  ima lep 
lesen k a re tira n  s tro p , ki je  ves poslikan  z o rnam enti - v enem  po lju  je  
letn ica 1775. G lavni o l ta r je  iz 1.1688 - kip  Sv. F lo rijan a  pa je  iz 1.1869. 
S tran sk a  o lta r ja , Sv. U ršule in  Sv. A ntona padovanskega, sta  iz 1.1859. 
K u ltu rno  zgodovinskega pom ena je  še p ra v  posebej gotski kip Žalostne 
M atere božje s še dvem a gotskim a p lastikam a iz začetka 15. stol. Cerkev 
im a tu d i gotski kelih iz 16. stol.
Na pevskem  k o ru  so H oerbigerjeve orgle iz 1 .1844, ki so bile v to cerkev 
p restav ljene  1. 1938, iz župnijske  cekve Sv. E lizabete iz Slovenj G radca.
V cervenem  zvoniku sta  dva zvonova.
Z unan jšč ina  cerkve je  v dokaj slabem  stan ju  in je  n u jno  p o treb n a  
obnove.

Jože P ribožič

• Ni res, da je v tej rubriki vse res, ampak mnogi mislijo, da je vse, kar ni res. • Ni res, da to rubriko 
pišejo člani uredništva, ampak je res, da jo prepisujejo s ceste. • Ni res, da sta Marijan Vrtačnik- 
Cigler in Milan Kopušar člana iste politične stranke, ampak je res da sta se oba zelo trudila, da statut 
občine ne bi bil sprejet. • Ni res da v svetu občine Šoštanj ni nobenega direktorja, ampak je res, da 
noben direktor nima časa priti na sejo, ko se sprejema statut. • Ni res, da na seje sveta občine ne 
vabijo novinarje, ampak je res, da je Milena Krstič Planinc že dvakrat omogočila pričetek dela svate 
občine Šoštanj. • Ni res da bi imel g. Srečko Meh svojo policijo, ampak je res, da ima policija ovadbe 
velenjskega župana. • Ni res, da je združena lista glasovala za statut občine Šoštanj, ampak je res, 
da njeni člani mislijo, da so v vrstah strank slovenske pomladi tudi njihovi tajni člani. • Ni res, da 
so helikopterji pristajli v parku pred spominsko sobo v Topolšici, ampak je res, da je projektant 
prenove mislil, da bodo • Ni res, da je Vlado Vrbič direktor gradbene firme, ampak je res da je nad
zornik črnih gradenj. • Ni res, da Peter Rezman ovaja črnograditelje urbanistični inšpekciji, ampak 
je res, da je F. P. njega ovajal v Piceriji Cigler. • Ni res, da so v krajevni skupnosti Šoštanj zažgali 
vso dokumentacijo o najemnaju bazena v prejšnjih letih, ampak je res, da letos spet iščejo 
najboljšega najemnika bazena. • Ni res, da je občina Velenje prodala Grajsko planino, ampak je res, 
da hi morala zanjo dohiti 15 milijonov za dograditev telovadnice v Šoštanju. • Ni res, da v sosednji 
mestni občini nimajo več referentov za krajevne skupnosti, ampak je res, da referenti ne vedo, kje 
je meja njihove občine. • Ni res, da je velenjski župan obljubil krajevni skupnosti Ravne 200 mili
jonov za ceste v letu 1995, ampak je res da so velenjske financarice namenile za to leto 123 milijonov 
za celo bivšo, torej za vse tri nove občine skupaj.

6. aprila  1995 je  bil m  obisku v Šoštanju doktor Jože Pučnik, 
eden od ustanoviteljev Socialdemo-kratske stranke Slovenije. V 
vili Široko smo številni obiskovalei prisluhnili njegovemu zdrave
mu političnemu razmišljanju.
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